
نظر وزیر ارتباطات درباره اخیر سخنان فعالان اقتصادی:

 تاثیر منفی فیلترینگ بر کسب وکار را قبول ندارم
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه تلاش های 
بســیار زیادی برای حمایت از پیام رســان ها و شبکه های اجتماعی بومی صورت 
گرفته اســت، گفت: سیاست وزارت ارتباطات این است که پلتفرم های داخلی به 
حدی از کیفیت و قابلیت برسند که حتی در صورت باز شدن پلتفرم های خارجی، 
بتوانند با آن ها رقابت کنند.به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »عیسی 
زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نشســت هم اندیشــی مدیران کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات استان های سراسر کشور با اشاره به اقدامات انجام شده 
در یک سال گذشته، گفت: تمام تلاش ما در یک سال گذشته بر افزایش کیفیت 
زیرساخت های ارتباطی کشــور، توسعه دولت هوشمند، شتاب بخشی به توسعه 
صنعت فضایی، هوشمندسازی شبکه پستی، تکمیل شبکه ملی اطلاعات و توسعه 
اقتصاد دیجیتال متمرکز بوده است و در این مسیر توفیقات مهمی کسب شده که 
لازم است برای مردم تبیین شوند.وی به تلاش های شبانه روزی مدیران و مسئولان 
وزارت ارتباطات اشــاره کرد و افزود: با توجه به محدودیت دسترســی به برخی 
پلتفرم های خارجی که با تصمیم مراجع امنیتی اعمال شده است، تمام تلاش ما 
در این ایام، فراهم کردن بستر لازم برای برقراری ارتباطات آحاد مردم و تسهیل 
کســب وکار آنان در فضای مجازی بوده است. این تلاش ها در ارائه پایدار خدمات 
توسط پلتفرم های ایرانی تجلی یافته و خوشبختانه هیچ سرویس داخلی در این 
مدت قطع یا مختل نشــده است.وی با بیان اینکه در این مدت تلاش های بسیار 
زیادی برای تقویت و حمایت از پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی بومی صورت 
گرفته اســت، افزود: سیاست وزارت ارتباطات این است که پلتفرم های داخلی به 
حدی از کیفیت و قابلیت برسند که حتی در صورت باز شدن پلتفرم های خارجی، 

بتوانند با آن ها رقابت و توجه کاربران را به خود جلب کنند.وزیر ارتباطات، با اشاره 
به نگرانی های موجود در خصوص آسیب دیدن کسب وکارهای اینترنتی و آمارهای 
متناقض در خصوص تعداد کســب وکارهای آسیب دیده، گفت: برای ما حتی یک 
کســب وکار هم که از تصمیمات امنیتی این روزها متأثر شــده باشد مهم است 
اما رقم های مطرح شده درباره اثر بستن یک پلتفرم خارجی بر اقتصاد دیجیتال، 
کارشناسی نیست و لازم است که نهادهای ذی ربط ارزیابی دقیقی از این مسئله 
ارائه دهند.وی با اشاره به بسته حمایتی مصوب شده در کارگروه اقتصاد دیجیتال 
برای حمایت از ســکوها و کســب وکارهای اقتصاد دیجیتال کشور افزود: وزارت 
ارتباطات حامی کســب وکارهای اینترنتی است و با پیگیری این وزارتخانه، یک 
سبد حمایتی متنوع برای توسعه کسب وکارهای اینترنتی به تصویب دولت رسیده 
اســت که جزییات آن به زودی اعلام خواهد شد.عضو شورای عالی فضای مجازی 
در ادامه با تأکید بر ضرورت تببین پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، خطاب به 
مدیران کل استانی این وزارتخانه گفت: مسئله دیگری که انتظار داریم در استان ها 
به طور جدی دنبال شود تبیین و فرهنگ سازی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
اســت. با مراجعه به این پنجره، دریافت خدمات از دستگاه های دولتی و اجرایی 
تسهیل خواهد شد.زارع پور با تأکید بر اینکه پروژه فیبر نوری از اولویت های اصلی 
وزارت ارتباطات اســت گفت: این پروژه را باید به طور جدی پیگیری کنید. پروژه 
فیبر نوری منازل و کسب وکارها، پروژه کلیدی و زیرساختی ما در این دوره است و 
این پروژه می تواند منجر به تحول دیجیتال در استان ها شود.بر اساس این گزارش، 
در ابتدای این نشســت، مدیران کل استانی به طرح مسائل و مشکلات مربوط به 

استان خود پرداختند و پیشنهاداتی را نیز برای حل این مشکلات ارائه کردند.

فرمانده سپاه خراسان جنوبی:

بسیجیان تاکنون تحمل کرده اند
ســردار محمدرضا مهدوی، فرمانده ســپاه انصارالرضا )ع( خراســان جنوبی 
شنبه شب در نشست هم اندیشی مسئولان و فرماندهان بسیج دانشجویی خراسان 
جنوبی افزود: این روز ها روز های ســختی است که حتی در بسیج دانشجویی با 
آن مواجه هستیم و بسیجیان استخوان در گلو و با عصبانیت از وضعیت موجود، 
بسیاری از مسائل و مشــکلات را تحمل کرده و در مظلومیت به سر می برند.به 
گزارش ایرنا، وی اظهار داشت: جریان فتنه هر چه می توانند در سطح دانشگاه ها 
و جامعه به بسیجیان توهین کرده و به آن ها برچسب های ناروا و متعدد می زنند 
و تفکر و روشــی که یک ارزش اســت را نیز به ســخره می گیرند.فرمانده سپاه 
انصارالرضا )ع( خراسان جنوبی تاکید کرد: بر اساس مصلحت هایی که وجود دارد 
بسیاری از بسیجیان شرایط را تحمل می کنند، در شرایطی که فتنه در بسیاری 
از دانشــگاه ها جولان می دهد خیلی ها خواهان این هستند اقدام انقلابی انجام 
بدهند، اما می گوییم تحمل کنند که امیدواریم با صبر و بصیرت از این وضعیت 
رها شویم.وی عنوان کرد: اینکه بسیجیان صبر کرده اند به معنای این نیست که 
نمی توانند کاری انجام دهند بلکه معتقدند بســیاری از دانشجویان و نوجوانان 
فریب خورده و تحت هیجانات داخلی و نقشی که امپراطوری رسانه ای در فضای 
مجازی دنبال می کند، قرار دارند که در شــان و تراز دانشــگاه و دانشجو نیست.

سردار مهدوی یادآور شد: خواهش ما این است که مسئولان و روسای دانشگاه ها، 
نهاد نمایندگی و حراســت دقت بیشتری داشته باشند، امیدواریم هر چه زودتر 
این جریان فتنه تمام شــود و گول خوردگان بــه دامن انقلاب و نظام برگردند و 
دانشجویان در کلاس های درس حاضر شوند.وی گفت: دشمن همچنان در فضای 
مجازی در حال تبلیغات سوء بوده و به راحتی دست برنخواهند داشت، اما نقش 
مسئولان دانشگاه است که بیشتر از گذشته پای کار بیایند و جلوی دانشجویان 
اندکی که امنیت دانشگاه را بر هم می زنند را بگیرند.فرمانده سپاه انصارالرضا )ع( 
خراسان جنوبی اظهار داشت: از استاندار خراسان جنوبی به عنوان رییس شورای 
تامین درخواســت داریم این مطالبه را از روسای دانشــگاه ها و دست اندرکاران 

دانشگاهی داشته باشید.وی تصریح کرد: تاکنون بسیجیان صبر تحمل کرده اند، 
اما اگر موضوع ادامه یابد از دســت ما خارج خواهد شــد، امیدواریم با تدابیر و 
توصیه هایی که خواهید داشت این وضعیت را به زودی ساماندهی کنید.فرمانده 
بسیج دانشجویی خراسان جنوبی نیز در این جلسه گفت: بعد از گذشت ۲ سال و 
نیم از تعطیلی دانشگاه ها و تدریس و آموزش در فضای مجازی، امسال دانشگاه ها 
با حضور دانشــجویان رونق خوبی پیدا کرده است.سرهنگ موسوی زاهد افزود: 
حضور دانشجویان به فعالیت های بسیج دانشجویی رنگ و بوی تازه ای داده است 
و از ابتدای مهرماه یکی از مهمترین برنامه ها، جذب دانشجویان بسیجی بود.وی 
بیان کرد: برای دانشجویانی که سال های قبل فعالیت داشته اند از بهمن ماه ۱۴۰۰ 
برنامه های تشکلی از قبیل راهیان نور با ظرفیت ۵۰۰ نفر، اردو های عهد خدمت 
جهادی در شهرستان های مرزی و حاشیه شهر ها و سایر برگزار شد.فرمانده بسیج 
دانشجویی خراسان جنوبی اظهار داشت: همچنین جمعیت دانشجویی امام حسن 
)ع( با محوریت پرداختن به موضوعات جهادی، تربیتی، آموزشــی و عمرانی در 
ســطح دانشگاه ها فعالیت می کند.وی تصریح کرد: یکی از مطالبات مقام معظم 
رهبری از جریان دانشجویی بحث حفظ آرمان های انقلاب اسلامی و تلاش برای 
رسیدن به این آرمان ها است که ما نیز این مهم را تکلیف خود می دانیم.سرهنگ 
موســوی زاهد با اشاره به تشکیل شورای تبیین مواضع بسیج دانشجویی عنوان 
کرد: در قالب این شــورا، دانشجویان وظیفه خود می دانند مطالباتی از مسئولان 
داشته باشند و از استاندار درخواست داریم اولین جلسه در خدمت استاندار باشیم.

وی یادآور شــد: بسیج دانشجویی بعد از گذشت بیش از ۲ سال اکنون نیازمند 
اهتمام همه دستگاه های اجرایی و حمایت مسئولان است تا بتوانیم برنامه های 
خوبی برای دانشجویان داشته باشیم.فرمانده بسیج دانشجویی خراسان جنوبی 
گفت: تقاضا داریم در جلساتی که در سطح استان برگزار می شود جایگاه ویژه ای 
برای نخبگان دانشجو تعیین شود تا بتوانند ایفای نقش کرده و برکات خوبی برای 

استان در پی داشته باشد.

جزئیات اتهامات توماج صالحی
همدلی| در حالی که برخی از سایت های خبری روز گذشته خبر دادند که توماج 
صالحی خواننده رپ و از فعالین فضای مجازی »حین تلاش برای خروج از کشور« 
دستگیر شد؛ برخی از نردیکان وی گفته اند که او در استان چهارمحال بختیاری 
بازداشت شــد و موضوع تلاش او برای خروج از کشــور صحت ندارد.خبرگزاری 
دانشــجو در این باره نوشــت:» توماج صالحی از فعالیــن فضای مجازی که طی 
هفته های اخیر به تحریک مردم و نشر اخبار غیرواقعی مشغول بود، حین خروج 
غیرقانونی از مرزهای غرب کشور دستگیر شد.«در همین ارتباط دادستان اصفهان 
جزئیات اتهامات توماج صالحی را تشریح کرد.به گزارش روابط عمومی دادگستری 
استان اصفهان، سید محمد موسویان  در خصوص جزئیات پرونده توماج صالحی 
بیان کرد:»این فرد شنبه شب گذشته به اتهام فعالیت تبلیغی علیه نظام، همکاری 
با دولت های متخاصم و تشکیل گروه  غیرقانونی به قصد برهم زدن امنیت کشور با 
نیابت قضایی در یکی از استان های کشور دستگیر شد.«وی افزود:»متهم در زمان 
حاضر با صدور قرار تحت نظر شعبه بازپرسی قرار دارد.«دادستان اصفهان تصریح 
کرد:»متهم در ایجاد اغتشاشات و دعوت و تشویق به اغتشاش و آشوب های اخیر 
در استان اصفهان و در شهرستان شاهین شهر نقش کلیدی داشته است.«موسوی 
گفت:»کیفرخواست پرونده متهم توماج صالحی پس از بررسی کامل پرونده برای 

محاکمه به دادگاه ارجاع خواهد شد.«

روایت معاون پارلمانی درباره برداشت دولت از تحرکات دانشجویان:

 فعلًا گوش شنوایی در دانشگاه ها وجود ندارد
معاون پارلمانی رئیس جمهور می گوید: برخی بر این باور هستند که دانشجویان 
به دنبال آرامش نیســتند بلکه می خواهند جنجال به پا کنند و فحش بدهند در 

نتیجه گوش شنوایی وجود ندارد.
سید محمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور، در گفتگو با پایگاه خبری 
مُنیبــان درباره علت اصلی حادثه اوین گفت: هدف اصلی حادثه اوین این بود که 
زندانی ها به دنبال راهی برای فرار بودند.او در واکنش به اینکه نمایندگان مجلس 
گفتند حادثه اوین با هدف از بین بردن مهدی هاشــمی صورت گرفته بود افزود: 
بنده از این قضیه اطــلاع ندارم. بنده خبر مربوط به ارتباط حادثه اوین با مهدی 
هاشمی را امروز مشاهده کردم پیش از این کسی نگفته بود. در هر صورت نیروهای 
اطلاعاتــی و امنیتــی بر روی این قضیه کار می کنند و مــا خیلی از جزئیات آن 
مطلع نیستیم.حسینی در واکنش به اختلافات وزیر علوم با سخنگوی دولت درباره 
سرکشی به دانشگاه ها تصریح کرد: درباره سرکشی به دانشگاه ها بحث سخنگو و 
وزیر نیست. در حقیقت درباره این اقدام دو نظر وجود دارد که آن هم عبارت است 
از اینکه، حضور مســئولین دولتی در دانشگاه ها باعث آرامش می شود و یا شرایط 
را دامن می زند. برخی بر این باور هستند که دانشجویان به دنبال آرامش نیستند 
بلکه می خواهند جنجال به پا کنند و فحش بدهند در نتیجه گوش شنوایی وجود 
ندارد. لذا می گویند اجازه بدهیم شــرایط آرام تر شود و مسئولین دولتی در یک 
فضای منطقی در دانشــگاه حضور پیدا کنند حتی مناظره تشــکیل شود و افراد 
مختلف حضور پیدا کنند.عضو کابینه دولت سیزدهم در واکنش به اینکه به گفتگو 
اشاره کردید در حال حاضر چهره های سیاسی به گفتگو تاکید می کنند آیا دولت از 
آمادگی لازم برای گفتگو با جناح های مقابل برخوردار است خاطرنشان کرد: دولت 
همیشه اهل گفتگو است و استقبال می کند. رئیسی حتی در جلساتی از مخالفان 
سیاسی دعوت کرد که آنها حضور پیدا کنند و نظرت خود را مطرح کنند. از طرفی 
رئیس جمهور همیشه به وزرا تاکید کرده که با گروه های مختلف اعم از نخبگان و 

فعالان سیاسی و فرهنگی در ارتباط باشند و نظرات آنها را بشنوند.
حســینی در واکنش به اینکه اخیراً رئیسی با چهره یا چهره هایی از جریان 
مقابل گفتگو کرده اســت یادآور شد: خیر بنده ســراغ ندارم که در این چند 
روز گفتگویی میان رئیســی و چهره های جریان مقابل شــکل گرفته باشد اما 
گروه های سیاسی و نمایندگان با هر نوع گرایش سیاسی اعم از اصلاح طلب با 

رئیس جمهور گفتگو کرده اند.

روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

دو صدای متناقضی که روز گذشته از مجلس شنیده شد

از وعده تغییر تا رویه ی تهدید

مطالبات  با  مواجهه  نحوه 
 نسل  دهه های 70 تا 90 

همدلی در گفت وگو با امان الله قرایی مقدم بررسی کرد

لعنت خدا بر تو که می گویی 
طلبه نباید دست به خشونت بزند

 دعوت رسمی پناهیان
 به خشونت

 کشمکش دولت و مجلس
 برای تغییرات در کابینه؛

 فاطمی امین در 
کابینه می ماند؟

یادداشت
خیانتی با اسم رمز »زمستان سخت اروپا«

 آنچه که از شواهد و قرائن بر می 
آید آن است که مقامات کشورمان 
حســاب ویــژه ای بر »زمســتان 
سخت« اروپا باز کرده اند. مقامات 
مذکور تصــور می کنند مخاصمه 
شکل گرفته میان روســیه و اروپا موجب آن می شود که قاره سبز در تامین 
انرژی دچار اشــکال شــود و از این رو مجبور شود دست نیاز به سوی تهران 
دراز کند. حتی گفته می شود دست بالا گرفتن مذاکره کنندگان هسته ای در 
مذاکرات احیای برجام از همین رو بوده زیرا این تحلیل شده که بهرحال و دیر 
یا زود اروپایی ها برای رفع مشکل انرژی خود هم که شده به آمریکا فشار آورده 
تا در برابر تهران کوتاه بیاید وارتباطات تحت عنوان احیای توافق هســته ای 

شکل بگیرد.
اما هر چه قدر که جلوتر می رویم به نظر می رسد محرز می شود که مقامات 
مذکور اشتباه محاسباتی داشته اند؛ چرا که اروپایی ها بیش از آن که به دنبال به 
دست آوردن دل تهران باشند، عطف به اتفاقات اخیر شمشیر را از رو بسته و 
حتی دست به تحریم ایران زده اند؛ فلذا بسیار بعید می رسد در آینده نه چندان 

د ور نیز اتفاق خاصی در این زمینه رخ دهد و ورق بازی به نفع ما برگردد.
قصد دارم صرف نظر از هر پیش بینی دو نکته را در خصوص چرایی اشتباه 

محاسباتی تئوریسین های این تحلیل در این باب عرض کنم :
اول اینکه روس ها نگاهی که به تهران دارند نگاه به یک شــریک نیســت؛ 
بلکه مقامات کرملین این تصور غلط را دارند که تهران زیر پرچم روسیه است 
و برای منافع این کشــور حاضر است هر اقدامی را صورت دهد. بنابراین نگاه 
حکم از منظر روس ها نگاه یک کارفرما به کارگر اســت. از همین رو و بر این 
اساس آیا کرملین خواهد گذاشت از قبل تحریم های سنگین این کشور تهران 
نفعی از آن ببرد؟ هرگز! روس ها در این زمینه بسیار حساب گر بوده و به انحای 
مختلف تلاش کرده و می کنند تا ایران بازار آن ها را نگیرد. آنان در گام نخست 
با اقدامات خود اجازه احیای برجام را ندادند و حالا هم به نوعی تهران را شریک 
جنگ اوکراین کرده اند تا به طور کل نفعی نصیب ایران نشود. به طور نمونه ایران 
بارها و بارها مشارکت نظامی در جنگ اوکراین را تکذیب کرده و گفته پهپادی 
به روســیه نداده اســت، ولی روس ها اصرار دارند که چنین نیست و تصاویر 
مخدوشــی به طور مشکوک در حال انتشار است. از واکنش های اخیر وزارت 
خارجــه نیز برمی آید که اصرار روس ها بر مشــارکت ایران در جنگ اوکراین 

هماهنگ شده نیست و تهران از این موضوع راضی نیست.
نکته دومی که می خواهم عرض کنم مــدل مدیریتی و حکومت داری در 
کشورهای توسعه یافته اروپایی است. بنده عطف به تجربه می خواهم عرض کنم 
در این کشورها نوع کشورداری به شکلی نیست که مشکلات بر روی هم تلنبار 
شود و مسائل باقی بماند. آنجا بیش از شعارپراکنی، تصمیم گیری می شود تا 
مســائل مرتفع گردد. اگر  مشکل انرژی وجود دارد بایستی به دنبال راه حل 
بود. راه حل هم می تواند از راه صرفه جویی باشد و هم اتخاذ برخی تدابیر برای 
جایگزین نمودن گاز روسیه. فی المثل چند روز پیش خبری خواندم مبنی بر 
اینکه در آلمان تصمیم گرفته شده مسیر ۲۰ ساله برای رفتن به سمت انرژی 
پــاک را در دو ســال طی کند. دولت در این زمینه در حــال اهدای وام های 
متناسب به مردم است تا در این زمینه  اقدامات لازم را انجام دهند. بنابراین، 
اینگونه نیست که دولت دستور دهد و چند بخشنامه صادر کند و تمام، بلکه 
به صورت جدی وعملی پای کار اســت و براســاس ضوابط و قوانین به مردم 
کمک ملی می کند تا دستگاه های لازم برای جایگزین کردن منبع انرژی را در 
خانه های خود نصب کنند. می خواهم اینگونه نتیجه بگیرم که بایستی مشخص 
شود این حساب باز کردن آقایان بر»زمستان سخت اروپا« بر اساس چه متر و 
معیارهایی بوده و چقدر این موضوع در عدم احیای برجام نقش داشته است. 
به نظر می رسد ما با خیانتی با اسم رمز »زمستان سخت اروپا« مواجه هستیم!

درخواست نماینده چابهار از رئیسی:

از خانواده های 
جانباختگان  زاهدان 

دلجویی کنید!

افزایش 20درصدی 
حقوق نیروهای مسلح

میشل عون، از ریاست جمهوری کنار کشید

ورود لبنان به یک 
بحران سیاسی جدید

براساس یک آمار۳۰ درصد دبیرستانی ها 
مدرسه را رها کردند

 هشدار درباره یک 
ترک تحصیل گسترده

 جزئیات اتهامات 
توماج صالحی

نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسلامی از 
رئیس جمهور خواست که همانگونه که با بزرگواری 
با پدر مرحومه امینی تمــاس گرفته و دلجویی 
کرده است، از خانواده های جانباختگان زاهدان نیز 

دلجویی کند.
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   محمدجواد پهلوان 
   مدرس دانشگاه

 گزارش همدلی از وضعیت
 محصولات لبنی در بازار

 نان و ماست هم از 
سفره فقرا دور می شود
همدلی|  در حالی آمارهای رســمی هم به 
کاهش تولید شیر و گوشت گاو در تابستان 
امسال اشــاره می کنند که محصولات لبنی 
به انــدازه ای افزایش قیمت داشــته که از 
ســفره اقشــار ضعیف به کلی حذف شده. 
گفته می شود افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت 
لبنیات، ســرانه مصرف محصولات لبنی در 
کشــور را حدود ۲۰ درصــد کاهش داده. 
طــوری که گفته می شــود، بــه دلیل نبود 
تقاضای داخلی، بیش از ۴۰ درصد شیر خام 

به خارج از کشور صادر شود. 
6

کابوس ها  می توانند  دانشمندان   
را دست کاری کنند

 افزایش ۲۵۰برابری سرعت راه رفتن با 
تولید کفش جدید

 پیش بینی یک ابرکامپیوتر از آرژانتین 
قهرمان جام جهانی قطر    

۴۸۰ساله  باغ  درهای  بازگشایی   
»بیرم آباد« به روی گردشگران

 فعالیت سردار در فضای مجازی/ آیا 
آزمون به جام جهانی می رسد؟

  خداحافظی با والامقام دوبله
 محمد معتمدی نمی خواند /سرود تیم 

ملی روی هوا
به  قاجاریه  از  قدرت  انتقال  نحوه   

پهلوی/ روزی که رضاخان، رضاشاه شد

گوناگون
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آزمونی متفاوت برای 
کنکوری های ۱۴02

شرح در صفحه 2


